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SLA 4-osios apskrities 
suvažiavimas

Spalio26 d., sekmadienį, Lietuvių 
klube, 48 Green St., Waterbury, 
Conn., įvyks SLA 4-osios Apskri
ties metinis suvažiavimas. Pradžia 
11:00 vai.

Visos SLA 4-osios apskrities Kuo
pos prašomos atsiųsti savo atsto
vus. Jei kuri Kuopa nebūtų gavusi 
pakvietimo, malonėkite laikyti ši 
pranešimą oficialiu kvietimu ir daly
vauti šiame suvažiavime.

Nuoširdžiai kviečiami atsilankyti 
iSLA nariai ir svečiai.

Lionginas Kapeckas 
SLA 4-osios apskrities sekretorius

Iš VLIKo veiklos
Vyriausiojo Lietuvai Išlaisvinti 

Komiteto Taryba, Brooklyne, posė
džiavo rugsėjo 27, Iškiausytos in
formacijos; susipažinta su inkorpo
ruoto Tautos Fondo dokumentais, 
su VLIKo Valdybos paruoštu Seimo 
darbotvarkės projektu. Tarybos 
pirmininkas Stasys Lūšys tarė 
bendrą apžvalgos žodį. Valdybos 
vicepiriiihKHk&š Juozas AuMnW- 
Tarybą išsamiau informavo apie 
svarbesnius Valdybos darbus. Jis 
pabrėžė, kad per du vėliausius 
mėnesius Valdybos nariai turėjo 
progų dalyvauti įvairiuose visuome
nės suvažiavimuose ir betarpiai 
juos informuoti apie VLIKo darbus, . 
tarti žodį visuomenei rūpimais klau
simais. Dr. Kęstutis Valūnas rug- 
piūčio 30-31 dalyvavo ir kalbėjo 
skautų-akademikų stovykloje Rakė 
Michigan ir Kauno Jėzuitų Gimnazi
jos auklėtinių suvažiavime Chicago- 
je. Vicepirmininkas Jurgis Valaitis 
rugpiūčio23 dalyvavo Vyčių Seime, 
Brooklyn, N. Y. Algis Vedeckas 
rugpiūčio 23 dalyvavo ateitininkų 
sendraugių suvažiavime Kenne
bunk Port Maine. Juozas Audėnas 
rugsėjo 22 d. Brooklyne kalbėjo 
Tautos Šventės minėjime.

Jis painformavo, kad dr. Vandos 
Sruogienės paruošta knyga Lietu
vos Steigiamasis Seimas jau spaus
dinama, tikimasi, kad šiemet Stei
giamojo Seimo Lietuvos 55-erių 
metų sukakties proga knyga bus 
paruošta.

VLIKo SoiFO’1’ ląnkri^in 29-20 
Kultūros Židiny, Brooklyn, N. Y., 
Valdyba jau paruošė darbotvarkę. 
Apie Valdybos atliktus darbus kal
bės dr. K. Valiūnas, J. Valaitis, 
Aleksandras Vakselis, prof. Dr. 
Bronins Nemickas skaitys paskaitą 
tema Helsinkio susitarimų teisinė 
prigimtis. Seimo metu Taryba su
darys nauja Vliko valdyba. Dabar 
tinės trejų metų kadencija baigiasi.

Pranešėjas nušvietė pasiruošimų

Povilas P. Dargis dėkoja Apygardos-Common Pleas Court Teisėjui — 
Judge Wethau Schwarts už jo pasakytą kalbą per p. P. Dargi© vedamą 
Lietuvių Radio Programą Pittsburgh, Pa.

Kalbėdamas per Radio teisėjas priminė Pabaltijo Valstyjų likimą. Aiškiai 
pabrėžė, jog Amerikos vyriausybė niekad neturi pripažinti Valstybių 
Sovietų Rusijos okupacijoj. Priminė lietuviams, kad jis turi kovoti ir dirbti, 
iki mūsų gimtąjam kraštui Lietuvai išaus laisvės rytojus.

ap-

eigą ir spalio 17-19 Kopenhagoje, 
Danijoj įvyksiančio prof. Andrėj 
Sacharov vardu “Hearing”!
klausinėjimą liudininkų dėl Sovietų 
Sąjungoje žmogaus teisių paneigi
mo ir religinio bei ideologinio perse
kiojimo. Tarp dvidešimt kelių liudi
ninkų bus Solženytsinas ir du lietu
viai. Tarp į teisėjus parinktų žymių 
asmenų iš įvairių pasaulio valstybių 
yra ir prof. dr. A. Štromas, prieš 
keletą metų iš Lietuvos išvykęs, 
dabar gyvenąs Anglijoje.

Su inkorporuoto Tautos Fondo 
dokumentais posėdininkus supažin
dino Tautos Fondo Tarybos narys 
J. Valaitis.

i

Anglijos lietuviai pagerbi- pasaulinio mąsto lietuvių dailininką Mikalojų 
Čiurlionį išleisdami meniškai pagamintus laiškams vokus.
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SLA 6-osios apskrities 
konferencija lapkričio 2

SLA 6-os Apskrities Kuopų kon
ferencija įvyks lapkričio-November 
2 <1. 2-rą vai. p. p., Chicago Savings 
and Loan Ass’n. patalpose, 6245 S. 
Western Ave., Chicago, Ill.

Kviečiame Chicagos ir apylinkių 
SLA Kuopų valdybas ir delegatus 
būtinai atvykti, nes bus renkamos 
įvairios komisijos, kurios turės su
rengti SLA 90 metų sukaktį atžy
mėti seimą, liepos-July 5, 1976 m. 
Pick Congress viešbutvie. Chicago. 

w —

Taipgi bus aptarti ir kiti svarbūs 
reikalai surišti su SLA veikla.

Valdyba

SEKANČIOS GERIAUSIOS 
ATOSTOGOS - 1976 M. LIEPOS- 
JULY 5 ĮVYKSIANTIS SLA 59-AS 
90 M. SUKAKTUVINIS SEIMAS 
CHICAGOJE!

SLA 59-asis Seimas įvyks liepos- 
July 5, 1976 m., Pick Congress 
Hotel, 520 South Michigan Ave., 
Chicago, Ill.

Sesijos prasidės Florentine Room 
____  OvaLryto.

Vytautaą, Vaitiekūnas informavo Liepos 7 d., cock^'jJiEįĮ^piZ 
apie įvairius gyvenimo reiškinius to paties viešbučio Oxford Rdom/o 
Lietuvoje. '* '■

Dėl abiejų (Audėno ir Valaičio) 
pranešimų Tarybos nariai Bronius 
Bieliukas, Stasys Žadeikis, dr. Bro
nius Radzivanas, V. Vaitiekūnas, 
Juozas Pažemėnas, Kęstutis Mik- 
las, Juozas Giedraitis, Rima Cerke- 
liūnienė, Stasys Lūšys gyvai daly
vavo diskusijose. Atsakinėjo prane
šėjai ir A. Vakselis.

Posėdžiui pirmininkavo S. Lūšys, 
Lietuvių Krikščionių Demokratų 
Sąjungos atstovas; sekretoriavo Ri
ma Cerkeliūnienė, Lietuvos Social
demokratų Partijos atstovė.

banketas Windsor Room 7 vai. v.
Amerikos nepriklausomybės 200 

m. minėjimo proga numatoma iš
kilmingai sukaktį paminėti ir SLA 
seime, kuriame taip pat bus minima 
ir Susivienijimo Lietuvių Ameriko
je 90 m. sukaktis.

PROF. ŽILEVIČIUS APIE 
LIETUVIUS MUZIKUS 

ENCIKLOPEDIJAI

Prof. J. Žilevičius, L. M., praneša 
kad redaguodamas Amerikos Lietu- 
vių atninės enciklopedijos muzikinį 
tomą, rašo eilę laiškų įvairiems 
asmenims, prašydamas ju papildo
mų žinių apie savo muzikinę veiklą 
ir nuotraukų nuo 1969>Neatsiliepu- 
siem į šį raginimą praneša, kad 
paskutinė data medžiagai pristatyti 
yra š. m. spalio 15. Medžiaga, 
jį pasiekusi vėliau, enciklopedijoj 
nebebusianti panaudota.

TAUTINIAI ŠOKIAI BRAZILIJOJ
Jaunimo kongreso metu Brazilijoj 

planuojama surengti ir mažoji tauti
nių šoklų šventė, bventej dalyvaus 
apie 12 tautinių šokių vienetų. Pietų 
Amerikos vienetų 6 kitas grupes 
sudarys iš žemynų šokėjai. Meno 
vadovai yramatę. Šokėjam daromos 
sąlygos pasirodymam Buenos Aires 
ir San Paulo televizijose.

Siaurės Amerikos ansambliai in
formacijų gali kreiptis: PLJS Ryšių 
Centras, 2422 West Marquette 
Road, Chicago, Ill. 60629.
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A Communist influence on
Encyclopedia Britanica is changed

4- *

The Editors of Encyclopedia Britannica have yielded to charges of a pro
Soviet slant in its most recent edition and will revise its articles on the 15 
republics in the Soviet Union. ; J

In the previous editions, these articles were written by non-Soviet schol
ars; in the current edition they, are by Soviet citizens provided through No- 
vosti, a Soviet press agency.

The general policy for the new edition was to have articles about foreign 
countries written by nationals of those countries. The intent was to give the 
encyclopedia an “international”, rather than an “American”, stamp.

The Britannica has been American-owned since 1901.
A scholarly article in the Slavjc Review by Prof. Romas Misunas of 

Williams College calls the Soviet articles “a rehash of the official (Soviet) 
point of view” which often has “only a tenuous connection with what we in 
the West consider objective fact.”

As ope example, the article notes that the Communist party is identified 
as “the leading political organization”; in fact, it is the only one permitted in 
the Soviet republics. There is no reference to difficulties imposed on Soviet 
citizens professing religion.

As a result of Prof. R. Misiūnas article in the Slavic Review and protests 
from readers; Warren E. Preece, who edited the new Encyclopedia edition, 
says the Soviet articles are being reviewed by committees of specialists and 
that suggested alterations will be incorporated into the regular, periodic 
revision of the Britannica.

Presumably all articles in the volumes are open, to charges of bias, 
depending on the reader’s viewpoint, and articles about the United States 
by Americans may be considered offensive or wrong by readers in the 
Soviet Union or elsewhere. Britanpica officials say they have received no 
such complaints about other articles.

The announcement of the Encyclopaedia Britannica that it revising all- of 
the articles relating to the republics of the Soviet Union can definitely be 
considered as a major breakthrough in the realm of reference book 
publishing.

Of course, the admission by the man who was in charge of the 1974 edition 
that the articles were written by Soviet scholars, while accounting for gross 
distortions and outright falsehoods, casts serious doubts on the wisdom of 
such a move in the first place. But inexplicable as it may seem to us, the fact 
of the matter is that Britannica did commission Soviet writers and is now 
reaping the results. Still, the publication’s admission of guilt, as it were, 
and its willingness to rectify the situation at a substantially high cost 
warrants respect. ,

While Britannicas decision was announced in the wake of Prof. Mistinas 
critical article in the latest issue of the Slavic Review, it was unquestionably 
the result of manv protests hy persons rapging highly reputable 
scholars, like Prof. A. Klimas (Rochester, N. Y.), to less sophisticated yet 
knowledgeable readers. As we know from exchanges of letters, seemingly 
since time immemorial, scores of Lithuanians were involved in this action. 
Last year it was Prof. Z. L. Melnyk of the University of Cincinnati who told 
Britannica that its 1974 edition was one mass of errata as far as “Soviet 
republics” are concerned. This year one reader was threatened with a law 
suit by the publishers for returning the set and refusing to pay for it. This 
illustrates once again that persistent, intelligent prodding does bring 
results, '

Hopefully, Britannica, a leader in its field, will generate similar action by 
publishers of encyclopedias, handbooks and guidebooks, as well as 
textbooks, which we know are replete with misstatements and distortions 
of fact, detrimental to the peoples in question and to the objective 
presentation of history. All it takes is a bit of soul-searching and 
magnanimity. If Britannica could do it, others can too.

Notice is hereby given that the 
Insurance Commissioner of Pennsyl
vania, acting pursuant to authority 
contained in the Insurance Depart
ment Act of May 17, 1921, P. L. 789, 
as amended (40 P. S. § 201 et seq.), 
the Insurance Company Law of May 
17, 1971, P. L. 682, as amended (40 
P. ,S. į 361 et seq.)t the Voluntary Non- 
Profit Health Service Act of 1972 (No. 
364) (40 P. S. §1551), the Non-Profit 
Corporation Law of November 15, 1972 
(No. 271), and Administrative Agency 
Law of June 4, 1945, P. L. 1388, as 
amended (71 P. 6. § 1710 et seq.), the/ 
Administrative Code of April 9, 1929, 
P. L. 177, as amended (71 P. S. §§ 66, 
186, 411 and 412), and the Common
wealth Documents Law, Act of July 31, 
1968 (No. 240), fas amended (40 P. S 
§ 1101 et seq.) proposes to amend Title 
31, Chapter 89, by addition of sections 
relating to the implementation of Act 
81 of 1975 (S.B. 120) (relating to man
datory coverage of newborn children). 
The proposed addition is set forth in 
Annex A to this notice.

All comments, suggestions, or objec
tions regarding the proposed additions 
should be submitted in Writing to. 
Robert L. Archer,. Director, Health 
Policy and Operations, Insurance 
Depturunent, Room G-07 Finance Build
ing, Harrisburg, Pa. 17120, within 30 
days after date of publication of this 
notice in the Pennsylvania Bulletin.

The Department intends to hold a 
public hearing, on or about October 29, 
1975, on the proposed regulation and 
comments which it has received. 
Specific details on the hearing will be 
announced at a later date in the Penn
sylvania Bulletin.

WILLIAM J. SHEPPARD, 
Insurance Commissioner

Annex A 
TABLE OF CONTENTS 

Sec.
89.201. Definitions.
89.202. Forms which must provide newborn
---- -----cover sgc Inclu dl iiic nursery 

care?“ -uv*-. n
89.203. Forms which must provide newborn 

coverage but not necessarily routine 
nursery care.

89.204. Forms which need not provide new
born coverage.

89.205. Pre-existing condition limitation.
89.206. Compliance procedure.
89.207. Filing procedure.
89.208. Rates.

§ 89.291. Definitions.
The following terms appearing in 

the Act shall be defined by insurers in 
implementing the Act as follows.

Coverage for Newborn Children— 
The same coverage provided under the 
terms of the contract for dependent 
children for sickness, disease or injury. 
If the contract does not provide cover
age for dependent children the cover
age shall be the same as that provided 
the insured or subscriber. For purposes 
of compliance with the Act, injury or 
sickness shall include medically diag
nosed congenital defects, birth abnor
malities and prematurity.

Insured or subscriber—Any person 
covered under the terms of a form to 
which Act 81 is applicable, regardless 
of such covered person's marital or 
dependency status, or eligibility for 
maternity benefits.

Routine nursery care — Charges 
made by a hospital (or other qualified 
health care institution) for which cov
erage is available under a contract for 
room-board and miscellaneous institu-, 
jtional expenses associated with con
finement of a normal newborn following 
birth.

For purposes of compliance with the 
Aęt, coverage for routine nursery cafe 
shall be the same as that provided a 
newborn for confinement" for illness, 
sickness, injury or disease.

Routine well-baby care—Charges 
made by a licensed medical practi
tioner usually and customarily pro
vided a newborn to insure such 
newborn’s good healthand normal 
development.

For purposes of compliance with the 
Act, coverage for routine well-baby
care shall be the same provided under 
the form to any covered ; person for 
immunizations and medical examina
tions or tests not necessary for treat
ment of a covered injury, illness, 
defect, deformity or disease.

v S RO 909 wkiM«
newborn coverage including routine 

. nursery care, • r • ’. /

Forms which contain the following 
types of benefits must extend such 
benefits to newborn children, includ
ing routine nursery care coverage:

( Continued on page 7 )

Šiandien geriausia proga!
Kai kurios SLA Kuopos, apskritys, valdybų nariai bei organizatoriai ir 

vasaros laiku gerai paatostogavo. Sakėsi — pradėsią stipriai veikti —- orams 
atvėsus — rudenį. Štai, jau ir ruduo. Pats laikas, ir pats geriausias laikas 
veikti. Juk nuo šio laiko iki Kalėdų beliko tik pustrečio mėnesio, o iki SLA 
90 m.sukaktuvinio Seimo, įvyksiančio Chicagoj 1976 m. liepos — July 5 — 
tik 10 mėnesių!

Kaip nejučioms prabėgo vasara, nejučioms prabėgs ir ruduo, vėl žiema, 
vėl pavasaris, vasara, ir — ruoša jau istoriniam Seimui! Taip istoriškasis 
SLA 90 m. sukaktuvinis Seimas, kartu paminės ir Amerikos Jungtinių 
Valstybių 200 metų sukaktį, kartu prisimins ir daugiau negu 100 metų kai 
lietuviai jau masėmis pradėjo į naująją tėvynę, laimės kraštą Ameriką 
atkeliauti ir čia įsikurti.

Bus peržvelgta, kaip įsisteigė pirmosios lietuvių draugijos, parapijos, 
klubai, kaip sunku buvo kovoti pirmiausiai atsiskirti nuo lenkų ir 
organizuoti savo grynai lietuvišką gyvenimą.

Bus prisiminta lietuvių ateivių tų laikų inteligentija, su dr. Jonu Šliūpu, 
kun. Burba, kun. Miluku ir kitais, kurie pasistengė lietuvius nuo lenkų 
atskirti ir lietuvių draugijas sujungti į ‘visų lietuvių’ Susivienijimą Lietuvių 
Amerikoje. .

Pergyveno Susivienijimas daug audrų, patyrė daug sunkumu, Bet kasmet 
vis augo ir stiprėjo, kasmet vis daugiau ir daugiau pagalbos savo nariams 
teikė, ir tebeauga,, ir tebeteikia. Auga viskuo, tik ne narių skaičium! 
Susivienijimo steigėjai negalėtų net įsivaizduoti, kaip šių dienų lietuvis, dar 
nesąs Susivienijimo nariu, gali jaustis tikru, stipriu lietuviu, nebūdamas 
Susivienijimo nariu! 0 gerų lietuvių juk yra, kurie, tačiau, mūsų 
Susivienijimui nepriklauso. Jiems dabąr yra pati geriausia proga į SLA 
įsiraŠyt.

Taigi, organizatoriams šis — rudens laikotarpis ir yra pati geriausia 
rugiapiūtė naujų narių mūsų šeimai gauti. Juo daugiau Susivienijimas dabar 
narių gaus, tuo daugiau į istoriškąjį 59-ąjį Seimą bus galima pasiųsti 
delegatų! 0 juo daugiau bus delegatų —’ tuo bus didesnis ir įspūdingesnis 90 
m. sukaktuvinis Seimas! Kiekvienam delegatui bus daug maloniau 
atstovauti didesnę Kuopą, o ne tik Kuopelę! Taigi, dabar jau pats laikas 
Susivienijimą padidinti, ypač įrašant mūsų jaunimo, kuriam po metų kitų 
jau teks perduoti, ir pati su Susivienijimo visa garbinga istorija, jo turtais ir 
atsakomybe ir toliau Amerikoje palaikyti stiprią lietuvybę. Jonas Valaitis

2 TĖVYNĖ, 1975 m. spalio-Oct. 10 d.



Susivienijimo Lietuvių .Amerikoje Pildomosios Tarybos metinio suvažiavimo
1975 m. rugpiūčio 2—5 dienomis

( Protokolo 1 pusi. ) PROTOKOLAS

PIRMOJI SESIJA
1. SLA prezidentas P. P. Dargis SLA Centre (307 West 30th Street, New 

York, N. Y., 10001) Pildomosios Tarybos metinį suvažiavimą atidarė 
1975 m. rugpiūčio 2 d. 10 vai. ryto.

2. Prezidentas, paskelbęs pirmą sesiją pradėta, pakvietė Pildomosios Tary
bos sekretorę G. Meiliūnas atlikti vardošaukį. Pagal vardošaukį suvažia
vime dalyvauja: Povilas P. Dargis — prezidentas, Aleksandras Chapli- 
kas — viceprezidentas, Genevieve Meiliūnas — sekretorė, Euphrosine 
Mikužis — iždininkė, Josephine Miller ir Christine Austin — iždo globė-

• jos.
3. Prezidento pavedimu sekretorė G. Meiliūnas supažindina suvažiavimo 

dalyvius su dienotvarke, susidedančia iš 50 svarstytinų dalykų. E. Miku
žis įnešus ir A. Chaplikui parėmus, dienotvarkė buvo priimta.
4. Vykdant dienotvarkę, prezidentas pakvietė sekretorę G. Meiliūnas per

skaityti Pildomosios Tarybos praeito suvažiavimo, įvykusio 1974 m. rug
sėjo 29—30 ir spalio 1 dienomis, protokolą. Sekretorei protokolą perskai
čius, J.Miller įnešė ir A. Chaplikas parėmė protokolą priimti, kaip sura

šytas. Prez. Dargini paklausus, visi tarė: “taip”.
Toliau vadovauti sesiją prez. Dargis pavedė viceprezidentui A. Chapli
kui. *

5. A. Chaplikas perėmęs sesijos vadovavimą, pakvietė prezidentą P. P. 
Dargį pateikti šiam suvažiavimui jo raportą. P. P. Dargis pateikė savo,

XV t* Apr yAVUXUVAlVV V VAIVIVU A MprvrA V«*.

S. L. A. PREZIDENTO POVILO P. DARGIO RAPORTAS, 
S. L. A. PILDOMOSIOS TARYBOS SUVAŽIAVIME 

RUGPIUCIO-AUGUST 2,1975 M., NEW YORK, N. Y.

Jau praėjo virš šešių mėnesių nuo praeito SLA Pildomosios Tarybos 
suvažiavimo. Rodosi, ne per ilgiausias laikotarpis,' tačiau tuo laikotarpiu 
Susivienijimas yra nemažai atlikęs savo narių ir mūsų tautos gerovei — 
labui. Tų Tamstoms bus lengva pastebėti, kai išklausysite mano, o ypač 
SLA Centro Sekretorės, išsamius raportus iš SLA veiklos.

Man, kaip tos organizacijos prezidentui, teko atlikti svarbūs darbai, susiję 
su mano pareigomis. Taip pat tenka atlikti ir tam tikrus specifinius darbus, 
būnant ir dirbant įvairiose Pildomosios Tarybos Komisijose. Man tenka 
nemažai susirašinėti su mūsų Kuopų nariais. Sakyčiau, kad kiekvienų dienų 
turiu atGfllrvti įvairiais nromni'zariins reikalais nemažiau kain i 10 laišku ir 
taip pat susirašinėti su SLA Centru New Yorke. Ypač šiuo laiku tenka 
nemažai rašyti Tėvynėje bei šiaip lietuviškoje spaudoje SLA Vajaus ir kitais 
organizacijos reikalais. Kiekviena proga kalbu per Radio ir dalyvauju savo 
apylinkėje — Pittsburghe SLA Kuopų subuvimuose (ir prie kalbų) įvairiais 
mūsų mielojo Susivienijimo reikalais. f

Nuo praeito Pildomosios suvažiavimo keliais atvejais teko susitikti ir 
tartis su SLA Sekretore, Iždininke, : mūsų Aktuaru ir kitų fraternalių 
organizacijų vadovybėmis. , • •

Praeitų metų gruodžio-December 12ąją dieną teko dalyvauti SLA 5-osios 
apskrities Kuopų delegatų suvažiavime, New Yorke, SLA Centro namuose. 
Čia turėjau progos ne tik prabilti į susirinkusius dviejų valstijų — New 
Yorko ir New Jersey delegatus, bet taip pat buvo proga su jais asmeniai 
pasitarti, ypač su Kuopų organizatoriais, paskatinant juos įrašyti didesnį 
naujų narių skaičių į Susivienijimą. Po suvažiavimo, rytojaus dieną, t. y., 
gruodžio 13 dieną SLA Centre posėdžiavonje su SLA sekretore p. G. 
Meiliūniene. Plačiai aptarėme SLA narių stovį, praeitam Vajuj gautus 
rezultatus ir po to išdirbome naują planą dabartiniam SLA 90 metų 
sukaktuviniam vajui, kuris prasidėjo su 1975-aisiais metais.

Vasario-February 14 d. dalyvavau SLA 6-osios apskrities Jubiliejiniame 
50 metų bankiete ir sykiu Lietuvos Nepriklausomybės minėjime Chicagoje, 
pasakydamas kalbas Susivienijimo ir mūsų tautos reikalais. Būdamas 
Chicagoje, pasitariau su ten gyvenančiais SLA Pildomosios Tarybos, 
Pastoviųjų Komisijų nariais, o taip pat lankiausi Susivienijimui draugingų 
laikraščių redakcijose.

Vasario mėnesio pabaigoje turėjau nuvykti į New Yorką, kur drauge su 
SLA Sekretore ir Iždininke pasirašėme metinį raportą už 1974-uosius 
metus. Tie metiniai raportai buvo pasiųsti valstijų Insurance Departamen
tams, tai yra toms valstijoms, kuriose SLA yra įregistruotas ir kur veikia 
SLA Kuopos. Kadangi tomis pat dienomis SLA Centre įvyko ir SLA 
99-osios Moterų, o taip pat ir 126-osios Kuopų susirinkimai, teko ir juose 
dalyvauti. Ta pačia proga, SLA reikalais kalbėjau per Lietuvių Radio 
programą “Laisvės Žiburys”, kuriai vadovauja SLA narys Komas Kezys.

Birželio-June 1-mą dieną Brocktone įvyko Massachusetts valstijoje 
esančių SLA Kuopų (kurios sudaro SLA Antrąją apskritį) suvažiavimas. 
Siame suvažiavime buvo apsvarstyta ištisa eilė klausimų, kurie lietė Kuopų, 
delegatų ir viso SLA reikalus.

Buvau pakviestas ne tik su atvykusiaisiais SLA veikėjais pasitarti, bet 
taip pat pasakiau ir kalbą. Savo kalboje platokai paliečiau Susivienijimo 
finansini stovį, Vajaus eigą ir numatomus ateičiai darbus. Taip pat 
pranešiau, jog šiemet SLA Centre New Yorke atskirų valstijų Apdraudos 
Departamentų Egzamenieriai tikrino Susivienijimo turtą. Dideliu malonu
mu konstatavau, jog egzamenieriai (o taip pat ir aktuaras) buvo patenkinti 
SLA investmentais. Jie bendrai rado, jog SLA finansai stovi ant tvirtų 
pagrindų. Kalbėdamas virš minėtame suvažiavime, pastebėjau, jog mes visi 
SLA nariai džiaugiamės SLA finansiniu stiprumu, tačiau naujų narių 
prirašymu ne per daug galime pasigirti. Tiesa, šiame Vajuje esame gavę 
tam tikrą skaičių naujų narių (kurių duomenys skelbiami Tėvynėje).
TĖVYNĖ, 1975 m. spalio-Oct. 10 d.
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Turime, tačiau, atsiminti, kad tuo pačiu metu nariai miršta arba dėl kitų 
priežasčių nubyra, todėl naujų narių gavimu privalome visi rūpintis. Siame 
Vajuje aš pats esu į SLA įrašęs jau penkis naujus narius. Tą galime mes visi 
padaryti. Tai yra visų narių reikalas, nes nuo naujų narių įrašymo pareis 
SLA stiprybė ir ateitis. Susivienijimas, kaip tautinė fraternalė organizacija, 
net savo 89-erių metų amžiuje nenori susenti. Ne, SLA nori ir turi būti 
tvirtas ir didelis, net savo šimtmetyje jaustis jaunu, todėl kviečiu visus į 
talką Susivienijimui. Savo kalbą, aš baigiau, šiais žodžiais: “Apvainikuoki
me šį SLA 90-ties metų sukaktuvinį vajų šimtais naujų narių.”

Būdamas Bostone, tariausi su Centriniais SLA organizatoriais, su SLA 
viceprezidentu Aleksandru Chapliku ir su vienu SLA Istorijos autorium dr. 
Algirdu Budreckiu. Prieš išvykdamas į namus,SLA organizacijos reikalais 
dar turėjau progos pasikalbėti su SLA Garbės Nare Jadvyga Tumavičiene 
ir Keleivio redakcijos ir administracijos žmonėmis. Manau, kad mano 
dalyvavimas SLA veikėjų suvažiavimuose ir pasitarimuose SLA gerovei 
pasitarnaus.

Kadangi šiais metais Susivienijimas gavo gana stambių sumų už 
pirktuosius ir dabar subrendusius bondus, buvo svarbu, kad gautuosius 
pinigus būtų galima ir vėl investuoti į saugius ir aukštą nuošimtį nešančius 
bondus. Tuo reikalu šių metų. birželio-June 19-ąją dieną. SLA Investmen- 
tų Komisija, kurią sudaro SLA Sekretorė, Iždininkė ir aš, posėdžiavome. 
SLA Centre New Yorke. Posėdyje taip pat dalyvavo ir investment brokers 
atstovas Mr. Zunik. Siame posėdyje buvo nutarta pirkti už $100,000.00 
aukščiausios garantijos bondų. Reikia pastebėti, jog visi paskutiniaisiais 
metais pirktieji bondai duoda daug aukštesnį nūošimtį, negu pirmiau 
Susivienijimas gaudavo už savo investmentus, t. y. - už pirktuosius bondus. 
Mūsų visi bondai yra Mellon National Bank priežiūroje. Per jį yra daromos 
visos transakcijos. Plačiau apie tai pranešimą padarys Iždininkė p-lė 
Euphrosine Mikužiūtė, kai bus išduodamas investmentų Komisijos Rapor
tas.

SLA Pildomoji Taryba, vykdydama 58-ojo Seimo Bostone pageidavimą, 
mokėti šiais metais dividentus, praeitame PT Suvažiavime pavedė Centro 
Sekretorei, susitarus su Aktuaru, Iždininke ir Prezidentu, išdirbti planą ir 
formą dividentams išmokėti. Todėl ir šiame investmentų Komisijos 
pasitarime buvo galutinai nutartas išmokėjimo laikas ir procedūra.

Rytojaus dieną, tai yra birželio-June 20,turėjome posėdį su SLA Istorijos 
autoriais, kurie pabaigę savo darbą, jį oficialiai įteikė man ir Sekretorei, 
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Šiame posėdyje buvo išmokėtas Istorijos autoriams priklausantis honora
ras. SLA Istorijos Leidinys bus 400 puslapių teksto lietuvių kalba ir 100 
puslapių anglų kalba. Tiražas 1,000 egzempliorių. Manome SLA Istoriją 
turėti jau atspausdintą apie 1976-ųjų metų gegužės-May mėnesio vidurį.

SLA Istorijos autoriais yra Vytautas Sirvydas, teisininkas Antanas 
Diržys ir dr. Algirdas Budreckis. Jonas Valaitis Technikinis Patarėjas. Virš 
minėtu reikalu platesnį ir išsamų raportą išgirsite, kai SLA Istorijai išleisti 
Komisija pateiks savo raportą.

MŪSŲ KUOPŲ STOVIS
Jau ne kartą esu minėjęs, jog mūsų Kuopų Finansų sekretoriai yra pati 

Susivienijime širdis. Ant jų pečių guli didžioji SLA darbų našta. Jei bet 
kurioje Kuopoje miršta ar dėl kitų priežasčių pasitraukia Finansų 
Sekretoriai, mes dažnai atsiduriame keblioje padėtyje, nes kai kada sunku 
surasti asmenis, kurie galėtų atlikti mirusiųjų ar į pasitraukusiųjų pareigas. 
0 nesuradus, gresia pavojus netekti Kuopos.

Štai pavyzdys: Birželio-June 27 man telefonu pranešė, jog SLA 92-osios 
Kuopos Finansų Sekretorius Juozas Barškietis, gyvenantis Courtney, 
Pennsylvania, sunkiai serga ir nebepajėgia eiti savo pareigų. . . .Courtney, 
Pa. yra apie 30 mylių nuo Pittsburgho. Rytojaus dieną, t. y. birželio 28, 
drauge su žmona automobiliu nuvykome į Courtney, į p. p. Barškiečių 
namus, kur jau buvo susirinkę tos Kuopos SLA nariai. Vos tik įėję 
pastebėjom lovoje gulintį ir sunkios ligos prislėgtą mūsų mylimą Juozą. 
Nors jis mėgino kalbėti ir net atsikelti, bet jį liga buvo taip išvarginusi, jog 
ir prie geriausių norų nebepajėgė. Sekančiame kambaryje įvyko 92-osios 
Kuopos susirinkimas, kuriame turėjau aš pats pirmininkauti. Visi nariai 
buvo atsinešę savo nario mokesčių knygeles čia pat užsimokėti duokles. 
Tačiau nebuvo kam tų duoklių priimti. Taigi, mano žmona Gertrūda 
Dargienė įsipareigojo ne tik duokles priimti, bet sykiu apsiimti ir būti 
nuolatine 92-osios Kuopos Finansų sekretore. Tokias pareigas ji jau eina 
Pittsburgh apylinkėje net trijose Kuopose.

Šiuo įvykiu kaip tik norėjau pavaizduoti didelę Kuopų Finansų 
Sekretorių svarbą.

Mano giliu įsitikinimu būtina, kad SLA Pildomosios Tarybos, Pastoviųjų 
Komisijų nariai, Apskričių valdybos rūpintųsi jų apylinkėse esančiųjų 
Kuopų problemomis, ir ten kur yra reikalas pagelbėti visas problemas 
spręsti, o ypač finansų sekretorių darbu pasirūpinti,gavimu, suradimu 
naujų narių. Mes turime įsisąmoninti, jog yra svarbu gauti naujų narių, bet 
dar svarbiau išlaikyti gerame stovyje dabar esančiuosius narius ir jų 
Kuopas.

Birželio-June 29 turėjau progos atsilankyti į Charleroi, Pa., kurio 
atstumas nuo Pittsburgho, bene bus apie 40 mylios. Čia veikia SLA 140-oji 
Kuopa. Nuvykus buvo malonu pasitarti SLA reikalais su tos Kuopos galva 
Antanu Kartanu, kuris per daugelį metų garbingai eina virš minėtos 
Kuopos Finansų Sekretoriaus pareigas. Čia yra nedidelė lietuvių kolonija. 
Savo laiku Charleroi gyveno nemažas skaičius lietuvių, dabar didžiumą
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sudaro italai ir kitos tautinės grupės. Iš mano .mielo prieteliaus Antano 
Kartano patyriau, jog jų Kuopa, nors yra ir nedidelė, tačiau visi nariai yra 
gerame stovyje.

Pasirodo,, kad sekmadieniais beveik visi jie klausosi ir mano Lietuvių 
Radio programos iš Pittsburgho ir girdi apie SLA veiki* kitur.

Šių metų liepos-July 2 ir 30, Pittsburghe turėjau pasitarimą su Aktuaru 
dėl naujai valdžios išleisto įstatymo pensijų mokėjimų reikalu ir SLA 
nariams dividendų išmokėjimo ir apskaičiavimo formulės nustatymu.

VASARNAMIO - POILSIO NAMO REIKALU
Praeitas SLA Seimas, įvykęs Bostone, įpareigojo Pildomąja Tarybą 

pasirūpinti įsigyti SLA nariams poilsio namą. Pasiremdama tuo, SLA 
Pildomoji Taryba praeitų metų spalio posėdyje įgaliojo Namų Nuosavybių 
Komisiją tuo reikalu imtis žygių netolimoje ateityje tokius namus įsigyti 
Floridoje arba kur kitur, prie Atlanto Vandenyno. Sitio reikalu Komisija 
turėjo keletą posėdžių. SLA Centro Sekretorė p. Genevieve Meiliūnienė 
lankėsi Atlantic City ir, atostogaudama Floridoje, apžiūrėjo ištisą eilę 
nuosavybių. Šį rudenį abu Komisijos nariai yra numatę lankytis Atlantic 
City ir jei jie, suradę tinkamą vietą, sutars namus įsigyti, tai tuo atveju bus 
painformuota visa Pildomoji Taryba ir,tik Pildomajai Tarybai pritarus, bus 
padarytas galutinas sprendimas poilsio namų reikalu. /

Plačiau virš minėtu reikalu išgirsime, kai Nuosavybių Komisijos vardu 
Sekretorė išduos pilną raportą.

SLA JUBILIEJINIAI METAI
Ateinančiais metais SLA minės 90-ies metų savo gyvenimo sukaktį. JAV 

tais pačiais metais minės 200 metų,kai pasiskelbė laisva ir nepriklausoma 
valstybe. Aš siūlau Pildomajai Tarybai apsvarstyti būdus, kaip būtų galima 
šias dvi didžias šventes kuo iškilmingiausiai paminėti. Mano supratimu, šios 
abi šventės —■ jubiliejai turėtų būti atžymėti ir švenčiami ateinančiame SLA 
Seime, kuris įvyks Chicagoje liepos-July 5 dieną 1976-tais metais.

SLA CENTRO NAMAS NEW YORKE
Seimui, įvykusiam Bostone pageidaujant, Pildomoji Taryba nutarė 

atremontuoti iš lauko ir vidaus New Yorke esantį SLA Centro namą, 
kuriame yra SLA raštinė, dokumentai ir archyvas. Tuo reikalu rūpinasi P. 
T. išrinkta .Komisiją, į kurią įeina p. G. Meiliūnienė ir aš. Daug^ darbo, 
rūpesčio ir širdies yra įdėjusi mūsų Centro Sekretorė, ant kurios pečių 
krenta didžioji našta, sudarant kontraktus ir prižiūrint namo remontą. 
Centro namo remontas iš lauko pusės, kaip jau Tamstos patys matote, 
baigiamas. Šį darbą pabaigus, bus remontuojamas raštinės vidus. Platesnį 
ir išsamų raportą šiuo reikalu išduos Sekretorė, kai šį klausimą svarstysime 
ir spręsime dienotvarkėje numatytoje vietoje.
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SLA DALYVAVIMAS AMERIKOS LIETUVIŲ TARYBOJE
Nuo pat Amerikos Lietuvių Tarybos įsikįrimo mūsų Susivienijimas 

dalyvauja jo veikloje ir turi savo atstovus Direktoriate. Praeitais metais 
dalyvavau ALTo Direktorių ir ALTo Kongrese Chicagoje. Šių metų 
liepos-July 25 Prezidentas Gerald Ford Baltuosiuose rūmuose (Washingto
ne) priėmė 8 tautinių grupių vadovus. Priėmime dalyvavo taip pat 
Valstybės sekretorius Kissinger ir keturi kongreso atstovai, jų tarpe 
kongresmanas Derwinski. Lietuvius atstovavo ALTo pirmininkas Dr. K. 
Bobelis ir aš, Povilas P. Dargis, kaip SLA prezidentas.

Konferencijos tikslas — išsiaiškinti ir išdiskutuoti Helsinkio konferencijoj 
ir paruoštame pasirašyti akte liečiamus klausimus. Prezidentas, pasisveiki
nęs su kviestais tautybių atstovais, paprašė visus atsisėsti ir perskaitė 
pareiškimo tekstą.

Mums lietuviams buvo ypatingai svarbu išgirsti, jog prezidentas Fordas 
rado reikalo visam pasauliui pareikšti, kad JAV nepripažino iki šio meto ir 
nepripažins dabar nepriklausomų kraštų prijungimo prie Sovietų Sąjungos.

Prezidentas, be kitų dalykų, pareiškė: “Turėdamas galvoje suprantamą 
jūsų susirūpinimą apie Helsinkio deklaracijos reikšmę Baltijos tautoms, 
besikreipdamas į jus sakau, kad esu vienas tų, kuris seniai domėjosi šiuo 
klausimu ir dabar užtikrinu, kad JAV niekad nepripažino Lietuvos, Latvijos 
ir Estijos inkorporacijos į Sovietų Sąjungą ir to nepripažįsta dabar. Mūsų 
oficiali nepripažinimo politika nepaliečiama Europos Saugumo Konferenci
jos nutarimais. Paruoštoje principų deklaracijoje apie teritorialinį vientisu
mą yra pastaba, tvirtinanti, khu jvam OKupavija <u ž<?u*ės įsijungimas, 
laužant tarptautinius įstatymus, nebus pripažintas legaliu. Nereikia turėti 
vilties, kad netolimoje ateityje bus pakeistas Europos žemėlapis, bet JAV 
neatsisako ir nedarys jokio kompromiso apie šį seniai žinomą principą”.

Prezidentas Ford apie valandą laiko kalbėjosi su sukviestaisiais tautinių 
grupių atstovais, išklausė kiekvieno atstovo minčių. Cechas reikalavo daryti 
visą, kad atšauktų sovietų karo jėgas iš Čekoslovakijos. Jis užtikrino, kad tą 
pačią dieną, kai Čekoslovakijoje nebus raudonosios rusų armijos, ten neliks 
ir komunistinės santvarkos.

Prezidentas buvo prašomas Tautybių atstovų, kad. būdamas Europoje ir 
pačiame Helsinkyje, rastų momentą dar padaryti pareiškimą dėl Pabaltijo 
Valstybių. Kad tas pareiškimas būtų konkretus, jog Helsinki susitarimas 
nereiškia inkorporavimo pripažinimo. Prezidentas užtikrino, kad Jis daro 
oficialų pareiškimą, kuris perduodamas spaudai ir per JAV informacijų 
šaltinius.

Pažymėtinas yra dr. K. Bobelio pareiškimas, audijencijos metu. Tarp 
kitko, Dr. Bobelis pasakė: Pats prezidentas turėtų turėti galvoje, kad 

.Maskva negalima pasitikėti, nors Helsinkio susitarimo 6-asis paragrafas 

sako, kad negalima kištis į kitų valstybių vidaus reikalus, tačiau tuo pačiu 
metu Maskvos agentai bando primesti Portugalijai komunistinę santvarką. 
Buvo ir eilė kitų įvairių paklausimų ir pastabų. Man teko garbė prezidentui. 
Ford padėkoti visų lietuvių vardu už jo pareiškimą, kad JAV nepripažins 
Lietuvos, Latvijos ir Estijos inkorporavimo į Sovietų Sąjungą, ir kad 
Helsinkio Konferencijoje nebus padaryta jokių nuolaidų virš minėtu reikalu. 
Aš, asmeniai, esu tikras, kad prezidento pareiškimais tikrai galime - 
pasitikėti.

Pasibaigus konferencijai, Dr. K. Bobelis ir aš iš Baltųjų Rūmų nuėjome į 
Voice of America lietuvių skyrių ir pranešėme viso pasaulio lietuviams, kad 
JAV Helsinkio akte nepripažins Lietuvos, Latvijos ir Estijos inkorporavimo 
į Sovietų Sąjungą. Ta žinia kelis kartus pakartota per Voice of America.

Kalbant apie ALT, turiu konstatuoti, jog visi ALTo nariai pasišventusiai 
ir sąžiningai dirba mūsų tautiečių gerbūviui ir mūsų tautai išlaisvinti, todėl 
Susivienijimas Lietuvių Amerikoje skaito sau už pareigą Amerikos Lietuvių 
Taryboje dalyvauti ir dirbti ir kovoti už laisvą ir nepriklausomą Lietuvą.

SANTYKIAI SU PILDOMĄJA TARYBA, KUOPOMIS BEI NARIAIS
Malonu pranešti, kad SLA Kuopose nariai gražiai sugyvena ir jų santykiai 

su Pildomąja Taryba yra geri. Tą patyriau, sekdamas mūsų Kuopų veiklą 
bei dalyvaudamas jų susirinkimuose, parengimuose ir susirašinėdamas 
laiškais su mūsų Kuopų bei Apskričių veikėjais, o tų laiškų aš gaunu gana 
daug. SLA Pildomoji Taryba savo tarpe irgi gražiai sugyvena ir vieningai 
dirba, todėl ir man, kaip prezidentui, tas sudaro ypatingą malonumą ir 
palengvina vadovavimą organizacijai. Prie gerų santykių palaikymo daug 
prisideda SLA Centre ir prie Tėvynės dirbantieji, todėl aš Jiems už visa tai 
tariu širdingą padėką. Povilas P. Dargis
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Prezidentui P. Dargini baigus jo raportą, E. Mikužis įnešė priimti raportą 
su dėkingumu. Šį įnešimą parėmė J. Miller. Balsuojant raportas buvo 
vienbalsiai priimtas. ,'1'

Prezidentui P. Dargini grįžus posėdžiui pirmininkauti, jiš 'vykdė 
tolimesnę dienotvarkę, pakviesdamas A. Chapliką pateikti jo raportą.

6. Viceprezidentas A. Chaplikas pateikė savo raportą žodžiu, pranešda
mas šiuos dalykus. “Po 58 - to SLA Seimo Bostone, apie ką esu jau išdėstęs
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Susivienijime, prezidentui labai ryškiai pabrėžiant naujų narių gavimą, 
kreipiau dėmesį į vajaus reikalus ir aš. Gyvai jaučiau pareigą būti ryšyje su 
veikliaisiais organizatoriais 2-os Apskrities Kuopose, tą ryši palaikiau ir 
tebepalaikau. Dėjau pastangas grąžinti į veikliuosius organizatorius tuos, 
kurie anksčiau yra sėkmingai vajuose dalyvavę. Atrodo, kad tokios mano 
pastangos bus sėkmingos. Būnant man ir 2-ros Apskrities Valdybos 
pirmininku, teko organizuot ir vadovaut SLA 2-os Apskrities suvažiavimui, 
įvykusiam 1975 m. birželio 1 d. Brocktone, Mass., kur buvo atsilankęs ir 
SLA prezidentas P. Dargis. Čia teko išklausyti prezidento ne tik aiškinančią 
kalbą,bet labai ir paskatinančią apeliaciją į visus suvažiavimo dalyvius — 
ypač vajaus reikalu, ypač naujų narių įrašymo būtinumu.

Tą pačią dieną, tik kitomis valandomis dalyvavau ir vadovavau Tautinės 
Sandaros Bostono apskrities suvažiavime, kurio daugumą sudarė SLA 
nariai. Jei čia buvo ir ne SLA narių,«tai visais atvejais jie buvo tie 
draugingieji dalyviai, iš kurių bent dalies tikimasi susilaukti ir į 
Susivienijimą.

Už Susivienijimo ribų esu dalyvavęs ALTos suvažiavime Chicagoje 1974 
m. rugsėjo pabaigoj, atstovaudamas SLA.

Esu ir naujuose įsipareigojimuose Bostono ALToj 1976 m. Vasario 16-tos 
minėjimui. Rotacine tvarka pirmininkavimas teko Susivienijimui, tad ir 
tapau šios Bostono ALTos kadencijos pirmininku. Čia jau ir dabar teko 
padirbėt, organizuojant laiškus ir telegramas į Baltuosius Rūmus Washing
tone, ryšyje su JAV Prezidento kelione į Helsinkį, į Europos Saugumo 
Konferenciją. Buvo išsiųstos 109 telegramos ir daug laiškų, vienose ir 
kituose prašant prezidento G. Fordo nepasirašyti tokio akto, kuris 
pripažintų Pabaltijo valstybių Lietuvos, Latvijos ir Estijos aneksinę padėtį.

Be viso to, man tenka rūpesčio ir darbo ryšyje su JAV 200 metų 
sukaktimi, kurią pradeda minėti jau dabar.' I tą minėjimą yra įtraukiamos 
etninės grupės Massachusetts State t ir lietuviams Bostone jau yra State 
paskirti trys kambariai tautinės kiiltūros parodai. Tuo savo metinį raportą 
haiariu.” nereiškė A. Chanlikas. -  9 'TT.. .. _ M

Išklausius viceprezidento A. Chapliko raportą, E. Mikužis įnešė^raportą 
priimti. įnešimą parėmę J.Miller. Balsuojant Raportas buvo vienbalsiai 
priimtas. —----------- . _______ _________

Prezidentas P. Dargis 12:30 vai. .vidudienio paskelbė pertrauką, 
pranešdamas, kad 2-oji sesija prasidės 2:00 vai. po pietų.

ANTROJI SESIJA
Prezidentas P. Dargis lygiai 2-rą valandą po pietų atidarė Pildomosios 

Tarybos suvažiavimo 2-rą sesiją. Pagal sekretorės G. Meiliūnas atliktą 
vardošaukį šioje sesijoje dalyvauja tie patys asmenys, kurie dalyvavo 1-oj 
sesijoj.

7. Prezidentas P. Dargis pakvietė sekretorę pateikti suvažiavimui jos 
raportą. Sekretorė G. Meiliūnas pateikia savo raportą raštu. Raportas toks:

“Man malonu pateikti Pildomosios Tarybos suvažiavimui metinį mūsų 
broliškos organizacijos raportą, kuriame pavaizduosiu organizacijos finansb 
nį stovį ir taip pat kitus atliktus darbus, mano kaip SLA Sekretorės ir kartu 
centro raštinės.

TĖVYNĖ, 1975 nh spalio-Oct. lO tL



Susivienijimo Lietuvių Amerikoje Pildomosios Tarybos metinio suvažiavimo
1975 m. rugpiūčio 2—5 dienomis

(3 pusi.) PROTOKOLAS
Pateikiant raportą už 1974 metus, norėčiau pastebėti, kad stengiausi 

rūpestingai ir sąžiningai atlikti ir išpildyti visus Seimo, Pildomosios 
Tarybos ir įvairių Komisijų nutarimus, o taip pat atlikti visus darbus, kurie 
pagal SLA Konstituciją yra pavesti atlikti SLA sekretorei.

Ypatingai daug laiko teko skirti naujai paskelbtam “SLA 90 m. 
Sukaktuviniam Vajui”, metinės apyskaitos paruošimui, Centro namo 
remontui, susirašinėjimui su Kuopomis, tvarkant pomirtinių, Cash Surren
der ir pribrendusios apdraudos išmokėjimus, kurie dažnai reikalingi labai 
plataus susirašinėjimo ir paaiškinimų.

Pereitais metais padarėme pagrindinį patikrinimą Susivienijimo 1973 
metų narių kartotekos pagal aktuarines knygas. Tą skubiai turėjome atlikti, 
nes aktuaro padėjėjas John Sabo Susivienijimo Statistikos tvarkymą norėjo 
perduoti naujai kompiuterių sistemai Chicagoje.

Šį reikalą jis buvo pasiūlęs ir plačiai paaiškinęs Pildomajai Tarybai per 
posėdžius rugsėjo 29 d., 1974 m. Chicagoje.

Kaip Jūs žinote, metinių raportų paruošimas yra sunkus, įtemptas ir 
skubus darbas. Jį galima atlikti tik metų gale. Tik pradėjome šį darbą, kai į 
Susivienijimo Centro raštinę atvyko Pensilvanijos Apdraudos Departmento 
Examinieriai: Leo E. Chesnovitch, Carl O. Kranig ir Michael L. Gordek.

Jie patikrino Susivienijimo atskaitomybę už 3 metus nuo sausio 1 dienos 
1971 metų iki gruodžio 31 d., 1973 metų.

Egzaminieriai dirbo Centro raštinėje nuo gruodžio 2 d., 1974 m. ir darbą 
pabaigė sausio 13 d., 1975 metais.

Šiuo metu jau gavome jų oficialų pranešimą apie atliktą patikrinimą.
Su džiaugsmu turiu pasakyti, kad egzaminieriai liko patenkinti mūsų 

atskaitomybės vedimu. * '
Čia duodu visų 1974 metų ir pusmečio 1975 metų pajamas ir išlaidas, o po 

to visą SLA finansinį stovį 1974 metais.

Purchased Bonds................................$75,080.75
Certificate Loans................................ 1,700.00

Total....................................................$398,413.17

JANUARY-JUNE, incl. 1975 INCOME

Investment Income
Bond Interest.........................................
Mortgage Interest.................................
Cert. Loan Interest................................

..............$73,366.78

............. 112.28

............. 103.75

Miscellaneous
Sundries, W. & 0., Subs., Rents,
Lodge & Officers Bond Prem.
Legal Fees, etc.........................................
Membership Dues...................................

.......... $ 1,672.39

...........   95,052.77

$73,582.81

XVAVAVWA VM VA*X-a• • • • «
> Repaid Mortgages ..

Total.................
’w

.......... $189 970.00

.......... 1,070.00

$170,307.97
y

June 30,1975 total income............... $361,347.97

JANUARY-JUNE, incl. 1975 DISBURSEMENTS

1974 INCOME
Investment Income

Bond Interest........... .............................. • • $146,134.23
Mortgage Interest.............................................. 836.41
Cert. Loan Interest . ..........................   140.40

$147,111.04
-having® B^nk Interest - - - -1 -------......... • ? • • _ . _ 1.857.50

.uiti v “a,,*:. v - ToU11“vertment Income..... w . J. $148,968.54 
Miscellaneous

Sundries, W. & 0., Donations,
Adv. Subs., Rents, Bond Prem.,
Legal fees, Furniture & Fixt., etc.......................$ 4,670.91
Membership Dues................................................ 144,735.14

Total.................................................. $298,374.59
Matured Bonds........... .................................. $ 98,965.35
Repaid Mortgages ........................................... 10,790.00

Total.................................................. $408,129.94

Death Benefits.................................... $77,214.00
” ’’ Preliminary T............. 2,000.00
” ” Accidental............ 2,000.00

Matured Endowments......................... 16,750.00
Cash Surrender.................................. 14,822.91

Disability..................................................................
$112,786.91

$ 3,412.82
2,398.06
5,556.75
3,409.00 
a can rr?

DISBURSEMENTS
January 1 to December 31,1974

Death Benefits.................................. $118,440.00
Matured Endowments...................... 32,950.00
Cash Surrender...............................  20,299.83 $171,689.83

Disability........................................................ $ 8,970.03
Fraternal Fund........................................................ 6,218.72
Real Estate (Tax $3,177.75 $7,383.10)...............  10,560.85
Actuary.................................................................... 6,073.50
Tevyne ............................................   12,938.03
Pension........................    1,852.56
Convention........................................................... 9,568.90
Returned dues..................................................  2,067.43
Interest........................................................  507.64
Rent.......................................................................... 456.30
Salaries to printing plant. .. ..................................... 44.699.30
Legal fees..............................  905.00
Travel & expenses................................................... 7,850.54
Postage & telephone ........................   4,349.13
Stationery & printing............................................. 3,221.53
Supreme & Lodge Fidelity Bond and Workmen’s

compensation.......................................... 1,201.29
Office maintenance................................................... 1,670.49
Equipments.............................................................. 714.50
State Insurance Dept, fees...................................... 250.00
State Unempl. & Health Insurance......................... 967.59
Social Security Tax................................................... 2,916.30
Commission to organizers........................................ 7,097.52
Commission to Lodge secretaries............................ 7,807.88
Investment expenses.......................................  2,632.50
Miscellaneous.......................................................... 917.06

Fraternal Fund (inc. $1,350.00 History)...............
Real Estate (Tax $1,617.66 ■+• $3,939.09).............
Actuary ..................................................................
rwi_.______  .

Pension.... .7..926.28
Returned dues........................  1,314.18
Convention.. ........... . ...............,.............................. 175.00
Interest on Bonds....................................................... 372.57
Rent..........................     ............ 328.08
Salaries to officers and employees............. .......... 22,125.75
Salaries to printing plant....................  1,872.00
Legal fees..........................        350.00
Travel & expenses................................................... 2,455.30
Postage & telephone............................................... 2,369.81
Stationery & printing .....................   2,521.42
Supreme & Lodge Fidelity Bond and Workmen’s 

compensation.........  927.99
Office maintenance......... .....................   1,068.86
State Insurance Department fees.......................... 8,082.76
State Unempl. & Health Insurance........................ 650.16
Social Security Tax................................................... 1,453.16

- Commission to organizers...................  583.89
Commission to Lodge secretaries............................ 7,023.53
Investment expenses........... .........:........................ 312.00’

■ Miscellaneous......................................................... 213.12
♦ ----------------------------------------

Total..........................................................  $189,370.17
Purchased Bonds.................................$99,300.00
New Dis. Savings Acct........................ 10,000.00
Student Loan...................................... 250.00 $109,550.00

June 30,1975 total disbursement ....

SLA FINANSINIS STOVIS 1974 METAIS
1974 Metų SLA Turtas - ASSETS yra toks

1. Bonai (Knygos vertė)............... ...........................$3,415,472
2. Paskolos nekilnojamoms nuosavybėms................................ 10,360
3* Nekilnojamos nuosavybės................................. 26,666
4. Paskolos narystės paliudijimams....................... 8,501
5. Dividendų sąskaitos likutis................................ 1,003
6. Išrinktos, bet dar neįkasuotos duoklės...............................  10,511
7. Pinigai bankuose............................................... 118,830
8. Neišrinkti nuošimčiai ir nuomos........................ 39,807

$298,920.17

Viso...................................... -.......... $3,631,150
Praeitais 1973 m. buvo..................................................... $8,670,248

Atsakomybė - LIABILITIES

Total..........................C •
TĖVYNE, 1975 m. spalio-Oct. 10 d.

f
4321,632.42

1. Pomirtinių ir pašalpų rezervai.............................$2,111,016
2. Išmokėtinos pomirtinės ir ligoje pašalpos.........  33,936



Susivienijimo Lietuvių Amerikoje Pildomosios Tarybos metinio suvažiavimo
/ ** **

1975 m. rugpiūčio 2—5 dienomis -
(4 pusi.) PROTOKOLAS ♦
3. Iš anksto sumokėtos duoklės..................’............ 23,149
4. Išmokėtini dividendai....................................  27,503
5. Neišmokėtos algos, taksai ir 1.1.......................... _ 2,738
6. Fraternaliniai fondai............................................ 49,088
7. SLA Pensijų Plano rezervai................................ 75,295
8. SLA Kuopų Sekretorių bonusai......................... 7,133
9. Perviršis nepaskirstytas fondams..................... 1,241,906

Viso......................................................... $3,631,150
Praeitais 1973 metais buvo................................ $3,670.248

SLA turtas paskirstytas fondais
Apdraudos............................................................ .  .$3,234,397
Ligoje Pašalpos....................................  347,065
Fraternalinis................................................. ........... 49,688

Viso ....,........................................ .7 $3,631.150
1974 m. Smulkesnis paskirstymas Fraternalinio Fondo

SLA Tautinė Fondacija............................................$ 8,6104)6-
Dr. M. J. Viniko Fondas.......................................... 1,198.00
Moksleivių Fondas.............................................  12,206.84 .
Tautiškų Centų Fondas............................................ 3,440.38
Našliu ir Našlaičių F.................................................. 24,234.11

Viso..............................................................$49,689.39

Kaip matome iš viršuje paduotos lentelės, mūsų bendras turtas siekė — 
$3,631,150.00, o perviršis ar surplus buvo $1,241,906.00.

Per tą laiką mūsų Solvency (išgalės) pasikeitė sekančiai:
1974 m. mūsų solvency (išgalės) buvo — 151.98%
1973 m. ” ” ” ” '-148.58%

Nuo gruodžio 31 d., 1973 m. iki gruodžio 31, 1974
metų solvency (išgalės) padidėjo .. . . ................ — 3.40%

Kalbėdama apie finansinę apyskaitą,noriu kartu išduoti ir apyskaitą apie 
Susivienijimo narių stovį.

Gruodžio 31 d., 1974 metais turėjome 7,009 narius, kurie yra apsidraudę 
$5, 005, 337.00 sumai.

Gruodžio 31 d., 1974 metais Kuopų turėjome 259.
Per 1974 metus gavome 164 naujus narius, kurie apsidraudė $205, 850.00 

sumai
Suaugę paėmė 83 apdraudas $114,350.00 sumai 
vaikai ” 81 ” $ 91,500.00 ”
viso apsidraudė 164 nariai $205,850.00 sumai

Iš jų reguliarią apdraudą (Class V4, V-2, V-3 arba V-X)
Terminuotą paėmė:
Suaugusių —10 
vaikų •, — 63

paėmė:
Suaugusių — 73
Vaikų —18

Per tą patį laiką mirė: 226 nariai.
Taupomųjų apdraudų pribrendo 49
Cash surr. atsiėmė......................69

Narių mirtingumas 1974 metais sumažėjo:
1973 m. buvo 64.07%
1974 m. buvo 52.23%

Dar nepabaigus egzaminieriams knygų patikrinimo, Gruodžio 13 d., 1974 
m. SLA Centre apsilankė Prezidentas P. P. Dargis. su kuriuo turėjom 
posėdžius įvairiais klausimais, tarp jų remonto, Tėvynės ir kit.

Gruodžio 14 dieną dalyvavome kartu su prezidentu 5-tos apskrities 
atstovų suvažiavime, kur buvo plačiai aptarti Vajaus reikalai.

Kaip minėjau,egzaminieriai pabaigė knygų patikrinimą sausio 13 d., 1975 
metais? Jiems talkininkauti turėjo visa Centro raštinė. Be to,liko neužbaigti 
dar ir metiniai raportai. Be raportų, reikėjo paruošti dar papildomus 
statistikos blankus, kuriuos siunčiame kartu su raportais.

Po metiniais raportais pasirašo aktuaras R. E. Bruce, Prezidentas P. P. 
Dargis, Sekretorė G. Meiliūnas ir Iždininkė Euphrosine Mikužis.

Vasario 27 d., 1975 m. į Centrą atvyko Prezidentas P. P. Dargis ir 
iždininkė Euphrosine Mikužis patikrinti ir pasirašyti raportus.

Po raportų pasirašymo turėjome eilę pasitarimų su prezidentu ir iždininke 
įvairiais labai svarbiais Susivienijimo reikalais:

Vasario 28 d. 1975 m. įvyko posėdis su SLA istorijos autorium Antanu 
Diržiu ir techniniu patarėju Jonu Valaičiu. Antanui Diržiui buvo pavesta 
peržiūrėti visą istoriją ir suvienodinti lietuvių kalną. Jis pranešė, kad tą 
darbą jau atliko. Anglų kalbos tekstą turėjo peržiūrėti Algirdas Budreckis.

Pasibaigus pasitarimams SLA Istorijos reikalais,buvo aptarti SLA Vajaus 
reikalai. Vajaus reikalu pateikiau atskirą pranešimą.

Kovo 1 d., 1975 metais tarėmės su prezidentu ir iždininke SLA Centro 
namo remonto.Tėvynės ir kitais reikalais.

Sekmadienį, kovo 2 dieną Jvyko labai svarbus Investmentų Komisijos 
posėdis. Jame buvo aptarti pribrendusių ir naujai numatomų investmentų 
reikalai. SLA Iždininkė pateikė Investmentų Komisijos Raportą už 1974 
metus, kuri pasirašė visi 3 Investmentų Komisijos nariai: Prezidentas, 
Sekretorė ir Iždininkė.

Tarp kitų atliktų per šiuos pasitarimus darbų, trys Pildomosios Tarybos 
nariai svarstė dar ir nariams Dividendų išmokėjimo klausimą.

Birželio 19 dieną į SLA centrą atvyko iždininkė Euphrosine Mikužis 
investmentų, bankinės sąskaitos ir kitais reikalais. Tą pačią dieną mes su 
iždininke nuvažiavome į Philadelphia i Girard Banką uždaryti ten laikomas 
seifo dėžutes Nr. 23943 ir parvežti į Susivienijimo Centrą jose laikomus •
6

dokumentus. Šiuo metu mes turime seifo dėžutes New Yorke, Chase 
Manhattan Banke.

Ta proga turėjome labai naudingą konferenciją su banko vadovybe Peter 
F. Vieira ir jo sekretore Linda A. Boberg, kurie tvarko mūsų Susivienijimo 
reikalus Girard Banke. Pasitarėme kaip geriau sutvarkyti $10,000.00 
perkėlimą iš Ligoje Pašalpos-Fondo Checking Account į naują Savings 
Account tame pačiame Girard Banke. Tas buvo padaryta pagal Pildomosios 
Tarybos nutarimą Nr. 29 iš spalio 1 d., 1974 m. Taip pat aptarėme 
numatomą dividendų išmokėjimo tvarką. Procedūra pasiliks ta pati, kokia 
buvo, išmokant dividentus už 1970 ir 1971 metus. Būtent, dividentus 
išmokėsime čekiais, ant čekių užteks vienos iždininkės parašo.

Sekančią dieną atvyko Prezidentas P. P. Dargis ir įvyko pasitarimas 
investmentų reikalu. ......... ...

Iš Pittsburgho atvykęs firmos Butcher ir Singer atstovas Joseph F. Zunic 
davė patarimus kaip šiuo metu naudingiausia investuoti Susivienijimo 
pinigus. Smulkiau apie investmentus bus pranešta Investmentų komisijos 
raporte.

Birželio 21 d., 1975 metais SLA Centro patalpose posėdžiavo visi SLA 
istorijos autoriai: Atsakingasis Redaktorius P. P. Dargis, Istorijos autoriai: 
Vytautas Sirvydas, Algirdas Budreckis, Antanas Diržys, Istorijos techniki
nis patarėjas Jonas Valaitis, Istorijos Komisijos narė sekretorė Genevieve 
Meiliuniene ir SLA iždininkė Euphrosine Mikužis. :

Kovo 3 dieną, 1975 m. gavom, aktuaro laišką, kad jie mums siunčia mūsų 
narių IBM korteles, kad mes jas laikytumėm Centre ir visų tų kortelių 
pakeitimus atliktumėm patys su tam tikslui pirkta specialia punch card 
mašina. •

Pagal aktuaro nurodymą pakvietėm Wright Line kompanijos atstovą Jim 
Cordonis pademonstruoti mums reikalingą mašiną ir paaiškinti jos 
naudojimą.

Paaiškėjo, kad prie šios mašinos mums reikalinga bus dar įsigyti speciales 
dėžes, staliuką ir apmokyti darbininkę šį darbą atlikti.

Kadangi gautos punch card sumaišytos ir suglamžytos, tai Wright Line 
kompanijos atstovas patarė mums galimai greičiau visą reikalą sutvarkyti, 
nes kortelės genda ir labai jautrios, todėl negali būti laikomos popierinėse 
dėžėse.

Tuojaūs paskambinau John Sabo ir prašiau, kad jis atvažiuotų visą šį 
reikalą užbaigti, nes šis darbas turėjo būti atliktas dar prieš išmokant 
nariams dividendus.

Kovo 21 d., 1975 metais laišku prahešėrn John Sabo, kad Pildomoji 
Taryba nori galimai greičiau atlikti 1972 ir 1973 m. dividendų išmokėjimą ir 
prašiau jį galimai greičiau atvykti į Centrą.

Tačiau aktuaro padėjėjas atvyko į Centrą tiktai liepos 15 dieną.
Kartu su John Sabo apžiūrėjome gautas korteles, kurios buvo sudėtos ne 

pagal Kuopas ir atskirtos atskirais ryšuliais, surištais gumelėm. Dalis jų ~ 
buvo išbarstyta ir suglamžyta.

Man su p. John Sabo teko praleisti daugiau kaip pusdienį, peržiūrint 
korteles, bet vistiek negalėjome jose susigaudyti.

Pagal p. John Sabo nurodymą, visas korteles reikėjo persiųsti naujai 
kompanijai, Central Data System Ine., Pittsburghe, kuri turėtų šias 
korteles iš naujo pergrupuoti ir sudėti pagal mums reikalingą tvarką.

Šį reikalą p. John Sabo buvo jau aptaręs Pittsburghe su SLA Prezidentu 
prieš tai, kai jis atvykoų New Yorką. ~ z *

Nauja Central Data System Ine. turės padaryti mums pilną mūsų narių 
sąrašą už 1974 metus ir vėl mes turėsime darbo šį sąrašą patikrinti. 
Aktuąrinis sąrašas sudaromas pagal specialų codą, ir jį tikrinti yra 
nelengvas darbas. Jokio narių sąrašo už 1974 metus mes nesame dar iki šiol 
gavę.

Sutartį su Central Data System .Ine. prezidentas P. P. Dargis pasirašė 
vietoje, Pittsburghe,dar prieš atvažiuojant aktuarui į Centrą.

Central Data System, Ine. naudoja visai naują sistemą magnetic tape . 
processing. ' \

Dėl viršminėto vėluoja dividendų išmokėjimas. Kol nebus padarytas 
pilnas patikrinimas pagal 1974 metų sąrašą, negali būti išmokėti ir 
dividendai.

Vėliau su John Sabo tarėmės dėl Dividendų išmokėjimo. Liepos 23 dieną 
jau gavome iš John Sabo laišką, kuriame jis smulkiai išdėstė dividendų 
išmokėjimo tvarką.

Plačiau apie dividendus pranešiu vėliau, kai nagrinėsime dividendų 
išmokėjimo klausimą.

Sis aktuaro padėjėjo apsilankymas buvo mums iabai naudingas, ne? 
gavome iš jų eilę naudingų patarimų, liečiančių mūsų knygvedybą ir kitus 
reikalus, būtent, Certificato Paskolas, Apdraudos pakeitimus, pomirtines ir 
kitus.

Su John Sabo posėdžiavome, kol visus reikalus užbaigėme, iki vėlybaus 
vakaro.

Noriu pasidžiaugti, kad tarp visų aukščiau surašytų reikalu ir darbų dar 
radome laiko ir laiku išsiuntinėjome Finansų Sekretoriams ir Kolektoriams 
priklausanti 5% atlyginimą nuo surinktų duoklių.

Per šį laiką nuo pereito Pildomosios Tarybos suvažiavimo man teko 
dalyvauti visoje eilėje parengimų:

Kovo 1 dieną kartu su Prezidentu ir Iždininke dalyvavau metiniuose 126 
Centrinės Kuopos ir 99 moterų Kuopos susirinkimuose, kur plačiai buvo 
aptarti ir naujo Vajaus reikalai.

Kovo 6 dieną kartu su iždininke dalyvavome 38-tos Kuopos susirinkime.

( Tąsa sekančiame - 16-ame nr.)
TĖVYNĖ, 1975 m. spaBo-Oct. 10 d.



Mandatory Coverage of Newborn ...
( Continued from page 2 )

No form shall provide for any waiting 
period between the date of birth and 
nmvidnn qF rnvf»raap for a newbom 
child.
§ 89.206. Compliance procedure.

All forms issued or renewed on or 
after November 29, 1975 shall provide 
the coverage specified in the Act as 
interpreted by this Regulation either 
by amendatory rider or endorsement 
or appropriate' revision of the form 
itself.

(1) Such form provision shall pro
vide that the newbom child coverage 
isin eluded automatically for each new
bom child for 31 days after birth and 
that such form shall provide that the 
insured or subscriber shall have the 
right to continue coverage beyond the 
31 day period if the form provides for 
coverage of dependents.

(2) If the form does not provide for 
coverage of dependents, the insureds 
or subscribers shall have the right, 
upon application within 31 days of the 
birth of the newbom, to convert to a 
form which shall provide substantially 
similar benefits.
§ 89.207. Filing procedure.

(a) All insurers subject to the Act 
and this Regulation must submit for 
review and approval cumpiltuxvc riuczs 
or endorsements to affected currently 
approved and in-use forms.

(b) Prior to January 1, 1977, any 
’ required changes in forms submitted
for review and approval may contain 
any required Act 81 amendments via 

* an amendatory rider. After that date, 
contracts submitted for review and 
approval must contain Act 81 compli
ance provisions within (the text of) the 
form itself.
§ 89.208. Rates.

Any necessary and appropriate 
change in currently approved premium 
rates required by the 31-day newborn 
coverage period extension must be sub
mitted for review and approval in 
accordance with applicable statutory 
authority.

(1) Major medical;
(2) Hospital and miscellaneous ex

pense tor illness, sickness, disease or 
injury;

(3> Hospital indemnity;
(4) Medicare supplement (providing 

hospitalization benefits).
§ 89.203. Forms whieh must provide 

newborn coverage but not necessarily 
routine nursery care.

'A.

Forms which contain the following 
types of special purpose benefits must 
extend such benefits to newborn chil
dren from the moment of birth, but 
need not provide coverage for routine 
nursery care:

(1) Dental and/or vision care and/or 
drug benefits

(2) Accidental dismemberment
(3) Extended care facility/skilled 

nursing facility
(4) Special purpose forms such as 

those which provide coverage for a 
specified disease or for a specified 
expense

(5) Accidental death
Medical/surgical expense/indem-

nity
(7) 

medical/surgical benefits).
§ 89.204. Forms which need not provide 

newborn coverage.
Forms which contain the following 

types of benefits need not extend such 
benefits to newborn children:

Disability income providing indem
nity because of a covered person’s 
inability to perform specified duties.
§ 89.205. Pre-existing condition limitą* 

tion.
Inapplicability of pre-existing condi

tion limitation or waiting period limita
tion—no form shall deny any claim for 
newborn coverage on the basis that the 
cause of the claim was a disease, ill
ness, sickness or injury which existed 
on or prior to the effective date of the 
coverage/date of birth of the newborn.

Medicare supplement (providi
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TORONTO, ONT., KANADA

S. L. A. 236 Kuopa, nors nariais 
nemaža, bet veikla gerokai prisnū
dusi. Priežasčių apsčiai. Pirmiausia, 
Toronto lietuvių visuomenės tauti- v 
niai—kultūrinė veikla šimteriopai 
išsišakojusi, palyginus su senaisiais 
laikais.

Po antro pasaulinio karo, lietuvių 
įmigrantų banga 1947-8-9 metais — 
atsinešė didelį kraitį tautinio lobio, į 
kurį buvo sukrauta: didžiausia ir 
stipriausia dalis bažnytinės veiklos; 
skautija, lietuvių patriotinis sluogs- 
nis; su stipria politine priemaiša. Ir 
taip pradėjo, it katile, kunkuliuoti 
visuomeninė veikla.

Dalis atvykusiųjų buvo įrašyta ir į 
SLA 236 Kuopą. Per kelioliką metų 
džiaugėmės parengimais, kaip ir 
seniau, bet, laikas keičiasi, keičiasi 
ir žmonės ir jų nauji sumanymai bei 
reikalavimai. Pajėgesni naujieji ir 
amžiumi jaunesni nariai, matė rei
kalą, statyti reikalavimus SLA 
Centrui. Jų nuožiūra, tie reikalavi
mai, turėjo atnešti, ne tik mūsų 
SLA 236 Kuopai didelės naudos, bet 
ir bendrai Susivienijimui Lietuvių 
Amerikoje. Nesulaukę jų įdėjoms 
pripažinimo - kai kurie iš Kuopos, 
ar kiti iš veiklos, pasitraukė. To 
neužteko. Keli pradėjo spaudoje 
SLA atakuot. Aišku, tas labai Kuo
pą moraliai pažeidė. (

Nariais Kuopa pasiturinti, tik, 
kad tie nariaLdaugumoje yra įsijun
gę į kitų organizacijų veiklą ir 
dažniausiai užsimokėję duokles fin. 
raštininkei O. Indrelienei privačiai - 
nemato ir reikalo susirinkimų lan
kyt.

Vyresnieji mūsų nariai, amžiaus 
ar ir negalavimo pakirsti, nesiryžta 
pareigų imtis. Ir taip prisieina su* 
skaudama širdimi, dar liktfsfems 
veiklesniems SLA 236 Kps. įkūrė
jams stebėti pasitaikančias nesėk
mes. Vis dėlto, mūsų dabartinio 
pirmininko H. Chveduko pasiryži
mu, sausio 25 d. buvo surengtas 
parengimas Lietuvių Namuose, ku
riame, SLA prezidento P. Dargio 
parėdymu, SLA 72 Kuopos pirm, ir 
Centrinis organizatorius - brolis J. 
Šarapnickas, perdavė ne tik SLA 
Prezidento, bet ir SLA 72 Kuopos 
bei savo sveikinimus. Savo ilgesnia
me žodyje daug reikšmingų patari
mų bei linkėjimų teikė. Be to, 
Tėvynės, kovo 28 d. laidoje, paren
gimą gražiai aprašė. Už tai jam 
dėkojame.

Šiuos žodžius berašant, atkeliavo 
Tėvynė rugsėjo 5 d. laida, o šian
dien yra jau 12 diena, taigi, pašto 
patarnavimas taisosi, nes jau per 
ilgą laiką gaudavom labai pavėluo
tai! Ir štai tuojaus atskleidusi Tėvy
nės puslapius, randu puikų brolio J. 
Šarapnicko straipsnį. Apie SLA 72 
Kuopos veiklą, įvykusią sėkmingą 
gegužinę, aukotojus, na ir pelno 
paskirstymą. O gražiausi prisimini
mai anie SLA veikla seniau kada ne 
vieną kritišką padėtį Lietuvoj ar 
lietuvius tremty SLA - vadovybė 
įtraukė į programą ir atliko kaip 
reikšmingiausius mūsų Tautos rei
kalus. Duok Dieve gerą sveikatą, 
nenuilstamą pasiryžimą ir Ilgiausių 
Metų broliui J. Šarapnickui, kad jis 
iškelia didžiuosius SLA nuveiktus 
darbus!

Minėtam SLA 236 Kuopos vaka
rui į rengimo komisija įėjo: S. 
Kojelienė, G. Chvedukienė, L. No- 
vogrodskienė, V. Bažėnas, St. Pul- 
kys, na ir visų reikalų vadovas 
pirm. H. Chvedukas. Į talką atėjo ir 
Alf. Pundžius. Labai puikų maistą -

skanėsius, paruošė pačios narės ir 
ateidamos į vakarą net sunešė ren
gimo komisijai, kuri savo keliu 
paruošė gražų bufetą ir pakvietė 
svečius vaišintis. Plokštelių graži 
muzika linksmino visus - kas šoko, 
kas taip sau gėrėjosi linksma nuo
taika. Tai tiek dėl vakaro, su didele 
padėka visiems, kurie prie parengi
mo prisidėjo.

O ŠTAI IR VESTUVĖS!
SLA 236 Kps. pirm. H. Chvedu- 

kas su Ponia turėjo vienturtį sūnų 
Andrių Algimantą, kurį pavedė glo
bai panelės Lily Ann Marcinek. 
Taip, virš šešių pėdų dailus ir labai 
simpatingas jaunikis, sudėjo prie
saiką rugpiūčio 30 d. Prisikėlimo 
bažnyčioje. Po to, ten pat salėje 
įvyko iškilmingos vestuvės.

Laike pamaldų ir sutuoktuvių, 
giedojo Toronto katalikų katedros 
dalis berniukų choro su nepaprastai 
malonaus balso solistu. Mat And
rius nuo pat vaikystės tame chore 
dalyvavo ir privačiai lavino gražų 
įgimtą balsą. Už tat jo vedybas 
apvainikavo reto lygio bažnytinis 
koncertas. P-lė M. Vilčiauskaitė 
giedojo solo Avė Maria. Tai buvo 
gražus papildymas.

Laimingo ir ilgo gyvenimo jau
niems L. ir A. Chvedukams.

M. F. Yokūbynienė

JADVYGAI ŠKUDZINSKIENEI 
IR JOS ŠEIMAI UŽUOJAUTA 

DĖL

INŽ. ANTANO ŠKUDZINSKO 
MIRTIES

Žymių ir garbingų Škudzinskų 
jaunesnysis brolis, inžinierius Anta
nas Škudzinskas, gyvenęs Broc
ton, South Boston, Mass., širdžiai 
sunegalavus mirė 1975 m. rugsėjo 
24d.8val.vak.

Velionis buvo veiklus visuomeni
ninkas, Lietuvių Bendruomenės 
Apygardos pirmininkas, daug dir
bęs ir Lietuvių Fondui. Bendradar
biavo ir su kitomis organizacijomis.

Antanas visą gyvenimą buvo 
jautrus žmonai, ir pareigingas dvie
jų vaikų tėvas.’

Gilai skaudus ir liūdnas gyvenimo 
sukrėtimas ir skausmas glūdi visų, 
ypač artimų šeimos narių sieloje. 
Žmona Jadvyga neteko myli
miausio ir brangiausio vyro ir drau
go, vaikai neteko gero tėvo.

Taip sunkaus liūdesio momente 
mes siunčiame mūsų labai jautrią ir 
pagarbią užuojautą : žmonai Jadvy
gai, sūnui Antanui, dukrai Daliai 
Ivaškienei ir jos vyrui teisininkui ir 
vaikučiams reiškia Aldolfina Sku- 
dzinskienė ir abudu samia: inžinie
rius Bronius Škudzinskas; Arch. 
Algirdas su žmona Ievute, ir sūnus 
Algis - studentas - Škudzinskai.
ADOLFINA ŠKUDZINSKIENĖ— 

SLABAŠEVICIUTĖ,
Miami Beach, Fla. 33139.



Įėvtptė Susivienijimo Lietuviu Amerikoje Organe*

AŪV. S. BRIEDŽIUI 
AKIŲ OPERACIJA

SLA Teisiniam patarėjui, ilgus 
metus buvusiam SLA Iždo Globėju, 
SLA 5-osios Apskr. ir 38 Kp. 
.pirmininku adv. Steponui Briedžiui 
'spalio 6 d. Wyckoff Hts. ligoninėje 
Brooklyne padaryta akims operaci
ja. Ligonis sveiksta.

Bet laikrašti spausdinant dar ne
žinoma, kiek operacija regėjimui 
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8200.

Jaunoji lietuvaitė aktorė Janina 
Matthews pakviesta New Yorko 
televizijos 13-ojo kanalo progra
moms spalio 22 d., ir bus transliuo- 
mos 10-tą valandą ryto, 1-mą vai. 
p. p., ir 6-tą valandą vakaro. Janina 
ne tik vaidina, bet ir puikiai dainuo
ja bei šoka.

MALONIAI JUS KVIEČIAME 
žurnalistės

Salomėjos Narkėliūnaitės 
spalvotų filmų reportažą iš šiais 

metais Lietuvoje įvykusios Dainų ir 
tautinių šokių šventės.

*****

1975 m. gruodžio [December] 6 d., 
šeštadienį, 7 vai. vak. Švč. Trejybės 

liet. par. salėje, Adams St. ir 
New York Avė. kampas, 

Newark, New Jersey
*****

Įėjimo auka $2.00. Filmų vakarą 
rengia ir visus kviečia
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“Lietuvos Atsiminimų” Radijas

CLEVELAND, OHIO
Nuo spalio mėn. V. Braziuiiai 

persikėlė į naujas patalpas. Dabar 
jų adresas:

, Vytautas D. Braziulis 
18116 Landseek Road 
Cleveland, Ohio 44119

SLA 14 Narių sueiga įvyko spalio 
6 d. popietėje Lietuvių Namuose, 
185th Street. Nariai ir Narės aptarė 
svarbių Kuopos reikalų.

DETROIT, MICHIGAN 
PARAMA DIRVAI

Stasio Butkaus šaulių Kuopos 
valdyba, atjausdama Dirvą ją išti
kusioje nelaimėje ir linkėdama jai 
vėl atsistoti ant stiprių spaudos 
pagrindų, iš savo kuklios kasos 
paskyrė $50 auką. Kuopos atskiri 
šauliai suaukojo $125. Aukojo: Ade
lė ir Jonas Poderiai $25, Marija ir 
Petras Želviai $25, Juozas Leščins
kas $25, Vincas Tamošiūnas $25, 
Antanas Grinius $15, ir Juozas 
Augaitis $10.

- o -
ALTS-GOS GEGUŽINE

ALTS-gos Detroito skyriaus ge
gužinė Onos ir Cesio Šadeikų gra
žiame sode rugsėjo 14 d. praėjo 
dideliu pasisekimu. Diena pasitaikė 
labai graži ir joje dalyvavo apie 100 
svečių. Gerosios šeimininkės aukojo 
produktus, virė kepė ir mus vaiši
no: Ona Sadeikienė, E. Musteikie
nė, J. Svobienė, A. Jonynienė ir E.
Stašienė. 0 Pranė Balandienė dova
nojo didelį tortą.

Trokštančius aptarnavo: Juozas 
Murinas ir Feliksas Biauzdys. At
vykusieji ne tik valgė, gėrė ir 
vaišinosi, bet kai kurie ir dovanas 
laimėjo. Jauna mergytė ir SLA 200 
Kuopos narė Rūta Snapštytė ištrau
kė laiminguosius numerius ir šie 

asmenys gavo dovanas: Antanas 
Petrauskas, Julija Rutkauskienė, 
Pranas Stanionis, Stefa Kaunelienė- 
ir Andrius Bliudžius.

Gegužinės reikalais rūpinosi ir ją 
pravedė skyr-p kas Jonas Švoba, 
talkininkaujant Stasiui Simoliūnui, 
Juozui Leščinskui, Algiui Vaitekai- 
čiui ir sodybos savininkams Onai ir 
Cesiui Sadeikoms.

Nukentėjusiai Dirvai gegužinėje 
surinkta $315 aukų. Visas geguži
nės pelnas irsi bus perduotas Dir
vai.

Gegužinės metu prisimintas ir 
Wayne State Universitete rengia
mas lietuvių kambarys ir jam Sau
lius Simoliūnas per Stefą Kaunelie-' 
nę įteikė $100 auką.

-o-
K. ir J. Kirvilaičiai rugsėjo 14 d. 

paminėjo 50 metų vedybinę sukak
tį. Ta proga šv. Antano bažnyčioje 
buvo atlaikytos pamaldos ir po jų 
vaišės jų namuose.

- o -
Marija Mikailienė sulaukusi 65 

metų mirė rugsėjo 9 d. Palaidota,, 
po atlaikytų Dievo Apvaizdos baž
nyčioje pamaldų, Holy Sepulchre 
kapinėse rugsėjo 13. Pamaldose ir į 
kapus palydėjime dalyvavo daug 
žmonių. Jos atminimui Lietuvių 
Fondui suaukota $500. Marija Lie
tuvoje buvo dantų daktarė. Liko 
vyras Inž. Jurgis Mikaila, Sūnus 
Juozas su žmona ir duktė Aldona ir 
kiti giminės. Antanas Grinius

Boston, Mass.
PAGERBKIM VETERANĄ

JUOZĄ LĖKĮ
Spalio 24 mūsų veiklus tautietis 

Juozas Lėky s mini savo 85 m. 
amžiaus reikšmingą sukaktį.

Šis ilgametis veikėjas, yra per 
daugelį metų buvęs SLA 43 Kp. 
finansų sekretorius, taip pat buvęs 
Sandaros 7 Kp. finansų sekretorius 
ir labai darbštus visoje lietuvybės 
darbų veikloje. Ypač energingai 
darbavosi, kai po pasaulinio karo 
grįžo iš JAV laivyno ir po pasauli
nio karo įsijungė ir į Stepono 
Dariaus 317 American Legion pos- 
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tebėra amžinu nariu. Lekys buvo ir 
SLA 2 Apskr. sekretorius

Jis buvo ir So. Bostono Lietuvių 
Piliečių Klube per daugelį metų 
sekretorium ir direktorium.

Nors Juozas Lekys ne jaunatvėje, 
bet dar ir dabar jį sutinkame 
daugelyje lietuviškų pramogų.

Visus jo nuopelnus sunku suminė 
ti.

Jam linkime ilgiausio amžiaus ir 
visokeriopos laimės.

Aleksandras Chaplikas
SLA Viceprezidentas

$U. 301 W. 10 SI.. N.w York. N. Y. 10001 T.I. LA 4-MH NO. 15

Rugsėjo 21 Kultūros Židiny, Brooklyne Vaižganto klubu Ir Tautos šventėj 
kalbėjo įžymus istorikas-teisininkas-bibliotekininkas Jonas Damauskas iš 
Chicagos. Įdomioj Lietuvos istorijos apžvalgoj jis paminėjo, kad iš 1702 
surinktų, kitataučių paruoštų dokumentų apie Lietuvos istoriją — net 193 
falsifikuoti lietuvių tautos nenaudai! S. Narkėliūnaitės nuotrauka

CICERO, ILLINOIS
SLA 301 KP. NARIAMS

SLA 301 Kuopos visuotini narių 
susirinkimai vykdavo kas mėnesį. 
Nariai apsimokėdavo ir narių mo
kesčius. Nors narių sąraše dar yra 
iki 100,bet pereitais metais į susi
rinkimus vis mažiau ėmė lankytis. 
Vieni iš viso išsikėlė iš Cicero, kitų 
pečius didelė amžiaus, našta ėmė 
slėgti. . . Ateidavo tik valdyba ir 
vienas kitas, kuriam reikėdavo ap
simokėti mokesčius, todėl ir buvo 
nutarta visuotinius narių susirinki
mus kas mėnesį nebešaukti, o Kuo
pos nariai mokesčius prisiunčia paš
tu ar asmeniškai apsimoka pas 
Finansų sekretorių Alfonsą Kizlaitį, 
1520 So. 48 Court, Ciceroje. Bet 
jeigu asmeniškai, tai būtinai prašo
ma prieš atvykstant paskambinti 
telefonu 863 - 5228, nes Kizlaitis yra 
penininkas ir dažnai būna išvykęs.

SLA 301 KP. SUSIRINKIMAI
Rugsėjo 24 d., valdybos sekreto

riaus Vinco Bigelio bute, įvyko 
301-6sios Kuopos valdybos posėdis, 
kuriame nutarta ateityje visuoti
nius narių susirinkimus šaukti Te
resės ir Jurgio Pečkių svetainėje, 
1500 So. 49 Ave. Ciceroje, kaip ir 
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nį. Ponai Pečkiai svetainę maloniai 
sutiko duoti naudotis nemokamai.

Visuotinį metinį narių susirinki
mą nutarta kviesti gruodžio 3 d. 7 

'-vai. vak. ir sekantį 1976 metų kovo
3 d. 7 vai. vak., kuriame tarp kitko, 
gimtadienio ir vardadienio proga, 
pagerbti šios Kuopos vieną steigėjų 
ir nuolatinį valdybos narį K, Devei
ki. Visi 301 Kuopos nariai prašomi 
šias datas įsidėmėti.

Gruodžio mėn. susirinkime bus 
renkama Kuopos valdyba 1976 me
tams ir nominuoti kandidatai į Pil

domąją Tarybą, o 1976 m. kovo 
mėn. susirinkime bus balsuojama už . 
PT kandidatus ir išrinkti atstovai į 
SLA seimą, kurs 1976 m. liepos 5 d. 
9 vai. ryte prasidės Chicagoje Pick 
Congress viešbutyje, 520 So. Michi
gan Ave.

Iš Kuopos kasos paskirta aukų po. 
$5 ALTai ir BALFui. S. Paulauskas

KILĘS IS LIETUVOS NORI 
KANDIDATUOTI Į JAV 

PREZIDENTUS
Lietuvos žydų kilmės Pennsylva

nia gubernatorius, Milton Schapp 
yra pareiškęs, kad jis nori būti 
demokratų partijos kandidatu Ame
rikos prezidento pareigoms. Guber
natorius Schapp yra Susivienijimo 
Lietuvių Amerikoje. Prez. P. P.

gio m. (.iiiioo draugas, ir stoja uz 
pavergtųjų tautų laisvę.

NORI LIETUVIUS ĮJUNGTI Į 
GREAT ISSUES PROGRAMĄ
Franklin Instituto Philadelphijoje 

pareigūnė Cynthia Lister, vadovau
janti National Endowment for the 
Humanities finansuojamai “Great 
Issues” programai, pasimatė su LB 
Krašto valdybos vicepirmininke 
Aušra Zerr, tikslu lietuvius įjungti į 
minėtos programos vykdymą. Pa- 
—--.i J linlnthni etitui eiXiit
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debatus — sympoziumą amerikiečių 
visuomene dominančiu klausimu, 
kurį “Great Issues” vadovybė ne
mokamai nufilmuotų ir pasirūpintų 
pertransliavimu per radijo ir televi
zijos stotis.

In honor of the Women’s Year, 
each woman member of the Lithua a
nian Alliance of America is called 
upon to organize at least one female 
member during the current drive 
thus doubling the total female mem 
bership.
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